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an passat dotze anys
des que un grup de
famílies decidís im-
pulsar l’associació.

Què ha passat des de llavors?
Ha crescut molt el nombre de
persones que arriben diàriament
demanant informació, vol dir que
cada vegada hi ha una millor de-
tecció i un millor diagnòstic. Pen-
sem que, quant a les administra-
cions, hem fet arribar les
necessitats de les famílies però
ens queda molt camí de recórrer. 

A l’escola, per exemple?
Fa uns anys la majoria dels nens
amb autisme estaven en centres
d’educació especial, últimament
ja hi ha bastants iniciatives i força
famílies que estan optant per la
via de la inclusió escolar, que els
nens i nenes puguin anar a l’esco-
la ordinària perquè el centre tin-

gui els dispositius, les adapta-
cions, els recursos i els suports
necessaris perquè ells puguin
aprendre juntament amb els seus
companys i participar també en
les activitats de l’escola. L’última
dada que tenim d’inclusió a Cata-
lunya és del 34%, només un terç
de l’alumnat amb autisme és a
l’escola ordinària. Hem avançat,
sí, hem d’avançar més, també. 

Vostè arriba a l’associació com
a mare afectada.
Arran del diagnòstic del meu fill
començo a buscar alternatives i
recursos per tenir informació, sa-
ber quins drets teníem, quin ti-
pus d’intervenció podia fer. El
que li passa a una majoria de fa-
mílies quan tenim aquest diag-
nòstic, que tens molts dubtes i
moltes inquietuds. Per mi l’expe-
riència de tenir una associació al
costat que em podia acompanyar
emocionalment, donar resposta,
informació, va ser com un abans i
un després. 

Com es viu el diagnòstic?
Sempre és difícil d’entomar so-
bretot per la incertesa que et ge-

nera de cara al futur què podrà
fer, què no podrà fer, què hem de
fer nosaltres com a família. 

Fins a quin punt és important
aquest vessant de suport mutu?
L’associació neix bàsicament per
la inquietud de les famílies en
aquest sentit de tenir informació i
orientació, però també tenim
molts espais per fer aquesta part
més de suport emocional. 

Li demanava abans per l’escola.
I la vida adulta? El repte és ma-
jor?
Moltes vegades quan es parla
d’autisme es parla de nens i ens
oblidem que l’autisme no des-
apareix, ara no té cura. I, per tant,
el repte a l’etapa adulta, que són
molts més anys, és encara molt
més important. Nosaltres anirem
dissenyant projectes i iniciatives
també per a la vida adulta, ja te-
nim algun projecte pilot en
aquest àmbit. Però on tenim més
experiència i coneixement és en
l’etapa infantil i juvenil. 

La societat està més sensibilit-
zada amb l’autisme?
Pensem que els últims anys hi ha
hagut certa sensibilització, nosal-
tres acostem tot el que podem el
coneixement de l’autisme a tota
la societat. No és només necessa-
ri que ells aprenguin i desenvolu-
pin habilitats, sinó també que la
societat mostri sensibilitat cap a
la diferència que poden tenir
aquestes persones. 
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“El diagnòstic d’autisme
genera dubtes i inquietuds”

>> Una entitat nascuda de la inquietud de famílies amb fills amb autisme
La directora de l’associació catalana explicarà la seva experiència en la Jornada sobre

trastorns de l’espectre autista que organitza avui l’Autea (Art Hotel, 9 hores). 
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DOLORS MORENO

La memòria és curta, però de tant
en tant convé recordar. Es van
presentar a les eleccions farà set
anys dient que els funcionaris no
havien de patir per res i van acu-
sar els opositors de guerra bruta,

quan aquests denunciaven que si
guanyaven els altres farien retalla-
des en el sector públic. Van dir que
totes les reformes que es fessin
–perquè se n’havien de fer– serien
pactades amb els afectats. Els calia
recollir el vot de moltes de les fa-
mílies que tenen treballadors en el
sector públic. Però aquí estem, al
cap de set anys havent aplicat
unes retallades, havent elaborat
una llei sense ser pactada i sem-
brant confrontació entre sector
públic i privat a partir de declara-

cions, titulars i filtracions interes-
sades. 

Dolors Comas i Joan Josep Puja-
das a Andorra, un país de frontera
(Ed. Altafulla) descriuen, entre
moltes altres temàtiques econò-
miques, socials i culturals, la dinà-
mica de la nostra vida política. El
llibre és un referent en l’estudi et-
nogràfic del país, va ser publicat el
1997 i rellegint-lo aquests dies un
s’adona que vint anys després el
sistema continua sostenint-se a
partir dels mateixos paràmetres.

Govern rere govern, cadascun
amb les seves promeses, cadascun
amb l’alè dels grups de pressió al
clatell.

Provocar que el sector públic
perdi força a través del desprestigi
dels seus treballadors i l’enfronta-
ment amb d’altres sectors és un
mal negoci. Potser als governants
els servirà per justificar-se i ser
aplaudits per aquells grups que els
donen suport, però seva serà la
responsabilitat de les conseqüèn-
cies negatives que se’n derivin.

la seca, 
la meca i... Mal negoci
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